

Editorial

Is this the “lesbian issue” that came too late?

As the Guest Editorial Board for “Lesbians and Politics” held its final meeting we noted a certain irony in the first lesbian issue of *Canadian Woman Studies/les cahiers de la femme* hitting the stands in the midst of smoldering debates about deconstructing sexual identities altogether. However, articles included here suggest that periods of contestation can open up space for more inclusive and thoughtful notions of solidarity. While some might suggest that the recent movement against unitary notions of identity implies that the category of “lesbian” is no longer useful, historical investigation suggests that the meanings of terms like “homosexual” and “heterosexual” have been debated from the moment they came into common usage. Recognizing this, the “lesbian” issue of *cws/cf* problematizes the plural meanings attributed to same-sex relationships in a variety of different cultural and historical sites.

The intent of the title “Lesbians and Politics” is similarly to invite an eclectic investigation of the wide range of practices associated with doing “politics.” Thus this issue investigates both the possibilities and contradictions implied in lesbian activism and theory.

Articles are organized into four areas that queer questions of representation, (in)visibility, communities, and activism. We wished that we could have used all the submissions we received. However, constrained by space we have attempted to foreground articles that address a diversity of concerns, for example: questions of censorship, gender transformations, survival, disability issues, “lesbian” histories, parenting, and AIDS. Not satisfied with presenting conventional academic works, we were committed to including a variety of literary forms.

This issue of *Canadian Woman Studies/les cahiers de la femme* boldly resists the erasure of lesbian existence despite the ascendancy of neo-conservative discourses throughout the country. Highlighted here are a myriad ways in which lesbians are transforming customary notions of social change, through the work of groups like the Lesbian Avengers, in addition to the systematic efforts to shift and remake policy.

In short, our aim has been to examine what happens when one imagines lesbian sexualities at the centre of possibilities for friendship, communities, eroticism, ethics, and political activism.

Ce numéro sur les lesbiennes arrive-t-il trop tard?

Tandis que la dernière réunion du comité éditorial spécial sur le numéro «Lesbians and Politics» (Politiques lesbiennes) avait lieu, nous notions avec une certaine ironie que le premier numéro de *Canadian Woman Studies/les cahiers de la femme* consacré aux lesbiennes prenait vie au milieu de débats animés sur la déconstruction des identités sexuelles. Les articles du présent numéro démontrent cependant que les périodes de contestation peuvent élargir les notions de solidarité les nuançant de sensibilité. Quoique le récent mouvement contre les notions unitaires d’identité suggère que la catégorie «lesbienne» ne soit plus utile, l’histoire démontre que la signification des termes tels «homosexuel» et «hétérosexuel» est débattue depuis le début de leur utilisation. Ceci dit, ce numéro de *cws/cf* sur les lesbiennes met en relief les significations pluri-elles afférentes aux relations entre personnes du même sexe dans une multitude de contextes culturels et historiques.

Le choix même du titre «Lesbians and Politics» (Politiques lesbiennes) vise un questionnement original des notions associées à «faire de la politique». En outre, ce numéro questionne à la fois les possibilités et les contradictions qui coexistent dans l’activisme et les théories lesbiennes.

Les articles, subdivisés principalement en quatre groupes, abordent les questions de représentation, d’in-visibilité, de communautés et d’activisme. Nous aurions aimé inclure toutes les soumissions mais le manque d’espace nous contraint à faire une sélection, nous avons tenté de privilégier les thèmes plutôt que les auteures. Ainsi, les articles choisis abordent les questions de censure, d’handicaps et de survie sans négliger les transformations sexuelles, l’histoire «lesbienne», les enfants, et le SIDA. En plus des textes académiques, nous avons inclus une variété de styles littéraires.

Ce numéro de *cws/cf* se prononce ouvertement contre l’effacement de l’existence lesbienne malgré la recrudescence du discours néo-conservateur. Ce qui ressort avec puissance des textes, c’est la façon dont les lesbiennes transforment les notions conservatrices de changements sociaux par leur prise de conscience et leur activisme. L’organisme Lesbian Avengers en est un bon exemple.

Finalement, notre objectif principal était d’examiner ce qui peut se produire lorsque l’on positionne les sexualités lesbiennes au cœur de l’amitié, des communautés, de l’erotisme, de l’éthique, et de l’activisme politique.

*Kaushalya Bannerji, Margot Francis, Denyse Hayoun, Didi Khayatt, Susanne Luhmann,
Kathleen Rockhill, Caridad Silva, Mary Lou Soutar-Hynes, Eve Zaremba*

SUBSCRIPTIONS/ABONNEMENTS

(1 year/1 an)

Institution/Institutionnel.....\$42.80
Individuals/Particulier(ère)s.....\$32.10
Outside Canada (Hors Canada): add \$12
(en plus).

Single copies/Copies individuelles \$8.56
(add \$2.50 for postage within Canada,
and the U.S., \$9.00 international; veuillez
ajouter \$2.50 pour l'affranchissement
canadien et aux États Unis, \$9 interna-
tional).

Back issues available on inquiry/Anciens
numéros disponibles sur demande.

Contributors retain copyright. No re-
production of any part of this magazine
without prior written permission. Tous
droits réservés aux auteures et artistes.
Aucune partie de ce magazine ne peut être
reproduite sans permission écrite.

The articles printed in this magazine
do not necessarily reflect the views of the
editors and the staff of *cws/cf*, or of our
funders. Les articles publiés dans ce maga-
zine ne reflètent pas nécessairement les
opinions des rédacteurs et du personnel
de *cws/cf*, ou de ses fondateurs.

A York University Project.
Printed on 50 per cent recycled paper.
This issue is available on computer disk.

cws/cf is indexed in *Canadian Periodical
Index*, *Women's Studies Abstracts*, *Women's
Studies Index* and in the Nellie Langford
Rowell Library, 202C Founders College,
York University.

cws/cf est indexé dans *l'Index des
Périodiques Canadiens*, *Women's Studies
Abstracts*, *Women's Studies Index* et
Bibliothèque Nellie Langford Rowell,
l'Université York.

Canadian Woman Studies was founded
in 1978. *Les cahiers de la femme* était fondé
en 1978.

National Library of Canada
ISSN 0713-3235
Bibliothèque National du Canada

Funding Acknowledgements

*Canadian Woman Studies/les
cahiers de la femme* gratefully
acknowledges the generous
support of:

- Ontario Women's Directorate
(This project does not necessarily
reflect the views of the government
of Ontario.)
- The Lesbian and Gay
Community Appeal Foundation
- Social Sciences and Humanities
Research Council of Canada

cws/cf encourages unsolicited manuscripts.
Because each issue of the journal is devoted to a
specific theme, we refer our potential contribu-
tors to our listing of proposed issues for the
forthcoming year which we publish in each
issue. Please write for a copy of our style sheet.
In general, articles should be typed and double-
spaced, with notes (kept to a minimum) follow-
ing the article; please send two copies of your
submission, along with a brief biographical note
(20 - 50 words) and abstract (50 words) of your
article. If you want your manuscript returned
after our editorial board has reviewed it, include
a stamped, self-addressed 9" by 12" envelope.
Articles are refereed through a blind review
process. We give preference to articles of 10
pages (2500 words) which are previously un-
published. If possible, submit photographs and/

or graphics to accompany your work.

cws/cf reserves the right to edit manu-
scripts with respect to length and in con-
formity with our editorial guidelines; any
substantive changes will be made only after
consultation with the author.

If your submission has been set on a word
processor, please send a copy of your disk
along with a printout of your manuscript.

In order to encourage use of the material
published, *cws/cf* has granted electronic
rights to Micromedia Ltd. soley for use in
schools. Any royalties received will be used
by *cws/cf* to assist the publication in
disseminating its message.

Address all correspondence to: *Canadian Woman
Studies*, Suite 212, Founders College, York University,
4700 Keele Street, North York, Ontario M3J 1P3.

ADVERTISING RATES

Outside back cover	\$1200	(7.25" x 9.75")
Inside back cover	\$1000	(7.25" x 9.75")
Full page (internal)	\$350	(7.25" x 9.75")
1/2 page	\$200	(6.50" x 5.50")
1/3 page	\$125	(4.25" x 5.25")
1/4 page	\$100	(3.00" x 5.25")
1/6 page	\$75	(2.00" x 5.00")

Camera ready ads preferred; any additional expenses incurred
for typesetting, resizing of photostats, etc. will be billed to the
advertiser. G.S.T. is not included in above prices.

TARIFS POUR LA PUBLICITÉ

Le dos de la couverture	1200\$	(7.25" x 9.75")
L'intérieur de la couverture	1000\$	(7.25" x 9.75")
Une page entière (à l'intérieur)	350\$	(7.25" x 9.75")
1/2-page	200\$	(6.50" x 5.50")
1/3-page	125\$	(4.25" x 5.25")
1/4-page	100\$	(3.00" x 5.25")
1/6-page	75\$	(2.00" x 5.00")

Les placards publicitaires prêts à imprimer sont préférés. Les frais
additionnels pour la photocomposition, etc. seront payés par le
publicitaire.

Canadian Woman Studies/les cahiers de la femme

212 Founders College, York University

4700 Keele Street

North York, Ontario M3J 1P3

Tel.: (416) 736-5356 Fax: (416) 736-5765 Email: cwscf@yorku.ca